
SAMNANGER KOMMUNE

MØTEINNKALLING

Utval: Kommunestyret
Møtedato 09.03.2023
Møtetid: Kl. 16:00
Møtestad: Fjernmøte på Teams

Varamedlem skal ikkje møta utan nærare innkalling

Forfall til møtet må meldast snarast råd til servicesenteret (tlf. 56 58 74 00 eller e-post 
postmottak@samnanger.kommune.no), som vil kalla inn varamedlem.

Me ber om at alle som kan vera ugilde i ei eller fleire saker på sakslista melder frå om dette til 
servicesenteret.

Eit fleirtal av sakene i denne møteinnkallinga var opphaveleg på saklista til kommunestyremøtet 
23.02.2023. Grunna stor saksmengd vart desse sakene ikkje handsama i møtet 23.02.2023, og er 
difor meldt opp til ny handsaming 09.03.2023.  

Knut Harald Frøland
ordførar

mailto:postmottak@samnanger.kommune.no
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SAKLISTE

Saker til handsaming på møtet

Sak nr. Arkivsak Sakstittel Merknad
019/2023 23/203 Godkjenning av innkalling og sakliste
020/2023 23/203 Faste saker
021/2023 20/140 Vurdering av gratis skulemat ved Samnanger 

ungdomsskule
022/2023 19/28 Endring VA-gebyr sjølvkostområde Eikedalen
023/2023 22/95 Evaluering av transportordninga "Svinta"-skyss
024/2023 23/42 Auka økonomisk støtte til lag og organisasjonar
025/2023 21/278 Frisklivsentralen og trening for eldre
026/2023 22/326 Straumstøtte til bedrifter og næringsliv i Samnanger 

2023
027/2023 22/764 Sal av tomt – gnr./bnr. 18/230, Erikajorda
1 20/25 Interpellasjon om senter for e-sport
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SAMNANGER KOMMUNE

 

SAKSFRAMLEGG

Sakshandsamar: Marianne Soleng Arkivkode: FE-033
Arkivsaksnr: 23/203 Løpenr: 23/2010
Sakstype: Politisk sak

SAKSGANG
Styre, utval, komité m.m. Møtedato Saksnr
Kommunestyret 09.03.2023 019/2023

Godkjenning av innkalling og sakliste

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
· Innkallinga og saklista vert godkjent. 
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SAMNANGER KOMMUNE

 

SAKSFRAMLEGG

Sakshandsamar: Marianne Soleng Arkivkode: FE-033
Arkivsaksnr: 23/203 Løpenr: 23/2011
Sakstype: Politisk sak

SAKSGANG
Styre, utval, komité m.m. Møtedato Saksnr
Kommunestyret 09.03.2023 020/2023

Faste saker

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
· Orienterings-/referatsaker vert tekne til orientering. 

Oversikt over faste saker: 
Eventuelle merknader til protokoll frå førre møte. 
Orienterings-/referatsaker. 
Spørsmål og interpellasjonar. 
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SAMNANGER KOMMUNE

 

SAKSFRAMLEGG

Sakshandsamar: Bodil Helliesen Øpstebø Arkivkode: FA-B44
Arkivsaksnr: 20/140 Løpenr: 23/724
Sakstype: Politisk sak

SAKSGANG
Styre, utval, komité m.m. Møtedato Saksnr
Formannskapet 09.02.2023 012/2023
Kommunestyret 23.02.2023 009/2023
Kommunestyret 09.03.2023 021/2023

Vurdering av gratis skulemat ved Samnanger ungdomsskule

09.02.2023 Formannskapet:
Handsaming i møtet:
Skulemat, foreslått av Odd Arne Haga, Framstegspartiet
Forslag til Gratis skolemat.
Det skal fra høsten 2023 innføres gratis skolelunch til elevene ved Samnanger Ungdomsskole 
minimum 2 ganger i uken. I tillegg skal det fra høsten 2023 innføres gratis frokost hver dag på 
Ungdomsskolen.
Skolelunchen og frokost skal finansieres som følger;
KIWI og SPAR leverer matsvinn til redusert pris, dvs mat som er i ferd med å gå ut på dato. Bjørkheim 
kro og Milano skal også forespørres.
Resten tas av disposisjonsfondet

FRP 9/02-23

Handsaming: 
Odd Arne Haga (Frp) sette fram framlegg til vedtak. 

Undervegs i handsaminga justerte Odd Arne Haga framlegget sitt, til berre å gjelda gratis skulelunsj 2 
gongar i veka. 

I røystinga vart det justerte framlegget til Odd Arne Haga sett opp mot framlegget til rådmannen. 
Framlegget til rådmannen fekk 5 røyster og vart vedteke. Framlegget til Odd Arne Haga fekk 4 
røyster. 

For rådmannen sitt framlegg For Odd Arne Haga sitt framlegg
Knut Harald Frøland (Bl) Odd Arne Haga (Frp)
Øyvind Røen (Sp) Lena Tveit (Bl)
Shirin Kvernes Khadoor (Ap) Solveig Vassenden (Bl)
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Jon Magne Bogevik (Ap) Gunn Totland Moss (KrF)
Øyvind Strømmen (MDG)

FORM- 012/2023 Vedtak:
Kommunestyret tek vurderinga til orientering.

Rådmannen sitt framlegg til vedtak:
Kommunestyret tek vurderinga til orientering.

Saksopplysningar: 
I kommunestyret 08.12.2022 vart det gjort vedtak om vurdering av tilbod om gratis skulemat, 
kommunestyresak 079/2022 – Budsjett og økonomiplan 2023–2026:

Nasjonal forsking om skulemat
Det vart i januar 2022 publisert ein rapport frå FHI om gratis skulemat i ungdomsskulen. Det er ei 
nasjonal kartlegging av skulematordningar og utprøving av ein enkel modell med eit varmt måltid.
Rapporten kan du lesa her Gratis skolemat i ungdomsskolen. FHI ynskte å prøve ut om det er praktisk 
mogeleg å førebu og tilby eit varmt måltid ved ungdomsskular ved bruk av eksisterande fasilitetar, 
samt å kartlegge omfanget av skulematordningar ved norske ungdomsskular.

Gratis skulemat (det vil seie eit måltid utan elev- eller foreldrebetaling) vert av mange sett på som
eit tiltak som kan løyse fleire utfordringar i samfunnet relatert til kosthald, trivsel og læring, sosial
ulikskap og miljø. Sjølv om det i Noreg er ein tradisjon for å ta med mat heimefrå er det fleire
elevar som ikkje har gode spisevanar på skuledagar. Utfordringane med eit gratis skulemåltid til
alle skuleelevar er blant anna store kostnadar knytt til investeringar og drift.

Rapporten viser at om lag kvar sjette ungdomsskule i 2020 hadde ei form for skulematordning,
medan det berre var eit tilbod om gratis skulemat kvar dag ved 6 % av skulane.

Helsedirektoratet har forska på trivsel i skulen, medrekna skulemat, og  publiserte i 2015 rapporten 
Trivsel i skolen. Der står det blant anna:
«Skolemåltidet kan fremme helse, trivsel og læring (Sosial- og helsedepartementet 2003). Et sunt 
kosthold henger også sammen med bedre skoleprestasjoner, og konsentrasjon og bedret psykisk 
helse Samdal et al. 2008). Skolemåltidet er viktig for at elever skal ha muligheten til å opprettholde 
konsentrasjon, læringsvilje og humør. Det har også blitt dokumentert sammenhenger mellom 
ernæringsmessige inntak og skoleprestasjoner (Florence, Asbridge & Veugeleres, 2008).

I Norge er det vanlig at elevene har med ferdigsmurt matpakke på skolen. I andre europeiske land, 
som for eksempel i Sverige, får elevene servert et varmt måltid. Noen skoler i Norge har testet ut ulike 
løsninger med servering på skolen, og hvordan dette påvirker skolehverdagen for elevene og de 
ansatte på skolen (Haugset & Nossum, 2008). For eksempel er pådekkede fellesmåltider hyggelige og 
kan fremme et godt sosialt miljø, men de er krevende å gjennomføre da noen må ta ansvar for både 
tillaging og ryddig. For å ivareta måltidets sosiale funksjon er det nødvendig at det er fysisk 
tilrettelagt for felles spising og avsatt tilstrekkelig tid for at trivsel oppnås (sosial- og 
helsedirektoratet, 2003). Læreren kan i måltidsituasjoner ha mulighet for å bygge sosiale relasjoner 
med elevene og bidra med sunne holdninger knyttet til mat og spising (Haugset & Nossum, 2013)».

https://www.fhi.no/publ/2022/gratis-skolemat-i-ungdomsskolen/
https://www.helsedirektoratet.no/rapporter/trivsel-i-skolen/Trivsel%20i%20skolen.pdf/_/attachment/inline/9e76ad2b-14eb-4c5f-bf8b-e157f5efcc06:176ea3b766b3d06407dbd9395c3b1776682c5ab7/Trivsel%20i%20skolen.pdf
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Det er òg gjort andre mindre norske studium om skulemåltid:
Elever foretrakk brødskiver Publisert 02.10.2020 
«Flere elever spiste lunsj når de fikk servert skolemat, i følge en studie fra Trøndelag. Men det var 
bare noen typer mat som fikk elevene til å spise til å spise mer» 

Den norske matpakka skaper forskjeller. Publisert 11.04.2019. 
«Forsker har intervjuet minoritetsbarn og barn fra fattige familier. Flere av barna i studien skammer 
seg over matpakka de har med seg på skolen»

Skolemat utjevner sosiale forskjeller Publisert 28.07.2019. 
«En forskningsrapport fra Universitet i Agder sier at gratis skolemat utjevner sosiale forskjeller 
mellom elever.» 

Praksiseksempel og erfaringar frå andre skular i Noreg:

Bodø kommune:
Kommune har i 2021 og 2022 hatt pilotforsøk med gratis skulemat på 5 skular og dei oppsummerer 
følgjande i ei evaluering:
«Piloten forsøkte ut både servert ferdigmat og tilberedning selv. Evalueringen viste at elevene var 
mest fornøyd der de tilberedte maten selv. Skoler som tilberedte maten selv fikk tilført ressurs til 
personal, 15-20 % stilling. Piloten viste oss at det ikke var realistisk å få levert ferdigmat til skoler i 
distriktet innenfor tildelt ressurs. Prisen på Skjerstad var for høy – Bodø bakeri kunne levere med 
kjørekostnader på kr 1200 per måltid mens lokale leverandører kunne levere til kr 50 per elev per 
måltid, pluss kjøring. 

Evalueringen viste at der eksisterende personal ble brukt til mat i skolen, var slitasjen stor og 
tilbakemelding på at skolene måtte få tilført ressurser. 
Evalueringen viste at intensjonen med mat i skolen ble godt tatt imot ute på skolene, men at det var 
stor usikkerhet og bekymring for at det ikke vil følge med ressurser. 

Positive erfaringer gjort i piloten, fra de voksne var: elever som spiser lite, spiser mer med mat i skole 
- elever som skolen vet ikke spiser frokost får i seg mat før skoleslutt - elevene får i seg sunn mat - 
elevene virker fornøyd, mange spiste mye - skolene som laget maten selv, hadde generelt bedre 
erfaringer og mindre svinn - sosialt ved å gjøre noe sammen. Fellesskap. Spesielt skolene som laget 
maten selv. 

Positive erfaringer gjort i piloten, fra elevene: «bedre tid om morgenen, mindre stress - gratis mat - 
mer pålegg å velge i - spiser med venner - bedre mat på skolen - bedre plass i sekken - mer variert 
mat enn hjemme - vi fikk mat selv om vi glemte matpakka hjemme»

Stortangen skole i Lierne kommune:
Skulen har hatt skulemat i 18 år. Elevane vert samla trinnvis i matsalen kor dei hentar mat frå ein 
buffé med sunn norsk brødmat. Ein dag i veka vert det servert varm mat. Sjølve  organiseringa vert 
gjort av ein frå skulen sin stab (kommunen har avsatt eigen ressurs til skulemat) og med hjelp frå ei 
vekstbedrift i kommunen. Finansiering vert gjort gjennom at kommunen gjev fem assistenttimar i 
veka og ei abonnementsordning hos foreldra. 

Eidebakken skole i Lyngen kommune:
Skulen har hatt gratis skulemat sidan 2013, som ein del av ei satsing på å bedra levevilkåra i 
kommunen. Det starta som ei forsøksordning, men er vorte permanent etter tre år. Føresetnaden er 
at kommunen set av pengar. Organiseringa og finansiering skjer gjennom ein assistentstilling som 
vert omgjort til stilling innan skulemat. Elevane smørar maten sjølv. At ikkje skolen har storkjøkken 
set avgrensninger i tilbodet, blant anna at det ikkje er mogeleg å servera frukost. 

Her kan ein finne fleire Praksiseksempel frå Nasjonalt senter for mat, helse og fysisk aktivitet

https://forskning.no/hogskulen-pa-vestlandet-mat-og-helse-partner/elever-foretrakk-brodskiver-framfor-et-varmt-skolemaltid/1748165
https://forskning.no/kultur-mat-oslomet/den-norske-matpakka-skaper-forskjeller/1325226
https://forskning.no/mat-og-helse-skole-og-utdanning/gratis-skolemat-utjevner-sosiale-forskjeller-mener-forskere/1361694
https://mhfa.no/ressurssok/?filters=Grunnskole,Matogmaltid,praksiseksempler
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Status skulemat ved Samnanger ungdomsskule pr. i dag
Det vert servert eit varmt måltid i veka med smårettar som pizza bagett, gryterett, osteskiver, pizza 
osv. Assistent og elevar står for dette. 
I tillegg prøver dei å gjennomføra ca 2 felleslunsjar i semesteret gjerne knyta til temadagar som t.d 
psykisk helsedag i oktober, julegraut osv. I tillegg har kantina alltid grovt knekkebrød og kvit ost 
tilgjengeleg til elevane for kr 5 pr. stk. samstundes som det også er sal av meieriprodukt.

Kort oppsummering:
Det er kome ynskje om å gje gratis skulemat til elevane ved ungdomsskulen. Det kan la seg gjera med 
lunsj 2 dagar pr. veke. For ungdomsskulen vil det vera utfordrande å få tid til noko ordinært 
frukostmåltid då det er kort tid mellom bussane kjem og skulestart. 

Det er praktisk mogeleg å få til gratis skulemåltid ved Samnanger ungdomsskule, 8. – 10. trinn, 2 
dagar i veka med variasjon av smøremåltid/buffé/varmmat til lunsj. 

Politikarane må løyva midlar til mat og personell, samt noko til opprusting av kjøkkenet bak kantina.

Frukost kvar dag ser ein vil krevja tid, personell, organisering og mykje meir innkjøp, rydding, oppvask 
ol. Meir plass til oppbevaring av mat. Fleire kjøleskap. Mykje meir handling for å ha brød og liknande. 

Det er ein usikkerhet til lokalitetane til auka produksjon og krav til retningsliner dersom det skal lages 
og serverast varm mat.  

Uttalar frå andre: 
Mattilsynet har lovverk og retningsliner for drift av matservering i barnehage, SFO og kantine. 
https://www.mattilsynet.no/mat/matservering/lokaler-utstyr-innredning#kap-2-eget-omrde-for-
matlaging

Vurderingar og konsekvensar: 
Bygningsmessige forhold, fasilitetar og andre rammer
Ungdomsskulen har i dag kantina som er oppussa med enkle små ressursar i eit bygg frå 1960 talet. 
Det er eit bakrom som fungerer som «kjøkken» med komfyr, kjøleskap og husholdings-
oppvaskmaskin. Her er det naudsynt med oppgradering. 
Skulekjøkkenet vert nytta til matlaging av varm mat. Dette rommet er oppteke til 
skulekjøkkenundervisning to dagar i veka. 

Investering
«Kantinekjøkkenet» må morderniserast og byggjast opp med tanke på auka kantinedrift med 
ventilator, ny kjøkkeninnreiing med vask og maskiner som er tenlege og som har skilje mellom rein 
og skiten sone. Stipulerte kostnader:

· Kjøkkeninnreiing, nye elektriske punkt, røyr som må fornyast estimert til totalt kr 300 000. 
· Industrikjøleskap for å kunne lagra og oppbevara for opna og uopna mat ca kr 75 000. 

(adskilt)

Krav til hygiene/smittevern, utstyr og HMS skal vera forsvarlege og Mattilsynet har retningsliner.

Personal
Det vil vera behov for eige, ekstra personell om skulen skal organisera skulemåltid for elevane på 
ungdomstrinnet. Personell vil ha ansvar for å ta seg av planlegging av innkjøp, bestilling og 
lagerføring, gjennomføring av lunsjservering og rydding etterpå, samt følgja opp hygienisk krav til 
kantinedrift. Ut frå erfaringar frå andre skular og forsking er det naudsynt med dedikert personell for 

https://www.mattilsynet.no/mat/matservering/lokaler-utstyr-innredning
https://www.mattilsynet.no/mat/matservering/lokaler-utstyr-innredning
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organisering av det praktiske og administrasjon av ordninga. 

For Samnanger ungdomsskule vil det krevja ekstra bemanning, minimum 25 % stilling då det er 
avstand til butikk og innkjøp. Ein satsar på vidareføring av godt samarbeid med det private 
næringsliv/butikkane i kommunen for å minka matsvinn og driva berekraftig i tråd med lokale 
satsingar. 

Sakshandsamar har vore i kontakt med einingsleirar for Samnangerheimen og dei har moglegheit til å 
levera varm lunsj ein gong i veka pris pr. elev kr 60 = kr 5400 pr. veke x 38 veke = Kr 205 200 pr. år

Økonomi 
Ved gjennomgang av ulike ordningar og organisering av gratis skulemåltid på andre skular i Noreg har 
ein funne Bodø kommune som ein kommune som nyleg har vurdert ei ordning med smøremåltid og 
kostnaden ved dette. Utrekning av økonomiske konsekvensar er difor gjortmed bakgrunn frå Bodø 
kommune sine berekningar til kjøp av mat og ekstra personell. Bodø kommune reknar at det kostar 
kr. 35,50 pr. elev pr. dag. Dette er basert på kr 434.100 pr. år. i utgifter til personell, inkl. feriepengar, 
pensjonsavgift, arbeidsgjevaravgift og kostnaden til kjøp av matvarer. 

Alt 1: 2 lunsjar og 5 frukostar 
Samnanger ungdomsskule får inntil kr 451 000 til organisering/servering av mat ved start av 
skuledagen 5 dagar i veka og 2 lunsjar i veka. 

Enkel frukost kan til dømes vera ferdigpakka knekkebrød i klasserommet og noko oppdelt frukt og 
vatn inne i klasserommet i starten av 1. time mens ein samtalar om aktuelt tema i 
nyheitsbilete/filmsnutt som intro til tema osv,- då ein brukar tid frå undervisningstimen. 

Prisoverslag:  
Frukost: Frukt pr klasse kr 100 x 6 klassar x 190 

dagar  
kr 114 000 på årsbasis

Frukost: Porsjons knekkebrød kr 13 x 190 dagar x 90 
elevar

kr 222 000 på årsbasis

Lunsj: To enkle varme måltid i 
veka basert på gode tilbod, 
men laga av valfag og assistent.

Matutgifter to dagar 
med lunsj 
Kr 50 000 ligg i 
budsjettet

kr 50 000 på årsbasis

Personal  - auke assistent 9 % 
stilling, då 16% ligg i budsjettet

innkjøp, matlaging, 
tilrettelegging, reinhald 

kr 65 000 inkl. sosiale 
utgifter 

Her brukar ein skulekjøkken til matlaging. Drikke har ein 
berre kalkulert med vatn.

Kr 451 000

I tillegg treng ein eit nytt industrikjøleskap kr 40 000 berekna på litt større kvanta. Fryseboks har 
skulen. 

Alt 2: Utan frukost 2 lunsjar, 1 i samarbeid med Samnangerheimen
Samnangerheimen har sagt ja til at dei kan laga varm lunsj ein dag i veka til kr 60 pr. person

Samnangerheimen 90 elevar x kr 60 x 38 
veker

Kr 205 200
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Lunsj: Eit enkelt varmt måltid i 
veka basert på gode tilbod, 
men laga av valfag og assistent 
slik som i dag

Matutgifter ein dag med 
lunsj laga av elevar og 
tilsett.

kr 50 000 på årsbasis

Personal  - assistent 9 % stilling innkjøp, matlaging, 
tilrettelegging, reinhald 

kr 65 000 inkl. sosiale 
utgifter
Kr 320 000

Alt 3: Utan frukost 2 lunsjar laga på skulen
Lunsj: To enkle varme måltid i 
veka basert på gode tilbod, 
men laga av valfag og assistent.

Matutgifte to dagar med 
lunsj 

kr 50 000 på årsbasis

Personal  - assistent 9 % stilling
Då 16% ligg i budsjettet

innkjøp, matlaging, 
tilrettelegging, reinhald 

kr 65 000 inkl. sosiale 
utgifter
Kr 115 000

Skal ein utvida med buffé til frukost må ein leggja om skuledagen om det er mogleg med Skyss og 
timeplan. Då er det også naudsynt å oppgradera «kjøkkenet» bak i kantina, meir bruk av elevar og 
personale til rydding og oppvask. Storhusholdningsoppvaksmaskin under benk vil kosta ca kr 40 000.

Rådmannen rår til at kommunestyret tek vurderinga til orientering, og at det på noverande tidspunkt 
ikkje vert vedteke å velje nokon av alternativa. Årsak er at det ikkje er tilgjengeleg 
finansieringsgrunnlag innanfor sektoren si ramme. Sektoren skal i løpet av 2023 søkje å redusere 
kostnadar, jf. budsjettvedtak 2023. Ein bør også vere varsam med å ta inn nye tiltak som til dømes 
vert finansiert ved hjelp av disposisjonsfondet og som driv kostnadane oppover.

Oppsummering
Forsking viser at skulemat kan utjevna sosial ulikskap, kan vera miljøskapande og kan påverke at dei 
som ikkje har matpakke med på skulen i dag får eit skulemåltid. Men som forsøket til 
Folkehelseinstituttet viser er det vanskeleg å påverke gjennom mat i skulen at elevane får eit sunnare 
kosthald. Forskinga viser at det bør setjast av personalressursar til dette for at skulematordning skal 
fungera. Det bør òg vera eit visst nivå kvalitetsmessig på måltidet. Utfordringa med eit gratis 
skulemåltid er store kostnadar knytt til investeringar og særleg drift. 

Tidsrommet for servering er 30 minutt pr. dag og det må difor verta lagt til rette for rask og effektiv 
distribusjon. Logistikken må vera godt organisert for å rekke over ca. 90 elevar i løpet av friminuttet.
Det er praktisk mogeleg å få til skulemåltid ved Samnanger ungdomsskule, 8. – 10. trinn, 2 dagar i 
veka med variasjon av smøremåltid/buffé/varmmat. 
Frukost kvar dag ser ein vil krevja tid, organisering og mykje meir innkjøp, rydding, oppvask ol. Meir 
plass til oppbevaring av mat. Fleire kjøleskap. Mykje meir handling for å ha brød og liknande. 

For ungdomsskulen vil det vera utfordrande å få tid til noko ordinært frukostmåltid då det er kort tid 
mellom bussane kjem og skulestart. 

Rådmannen rår til at vurdering av alternativ vert tatt til orientering, men at det på noverande 
tidspunkt ikkje vert gjort vedtak om å igongsetje nokon av alternativa. Hovudgrunngjeving for rådet 
er at det er vedteke generelle nedtrekk i budsjett 2023 som også omfattar oppvekstsektoren, og at 
det difor er krevjande å sjå at det er tilgjengeleg finansiering for nokon av alternativa. Rådmannen vil 
i det lengste søkje å halde drifta innanfor vedtekne rammer.



Side 11 av 36

SAMNANGER KOMMUNE

 

SAKSFRAMLEGG

Sakshandsamar: Ole-Martin Bruvik Arkivkode: FA-M00
Arkivsaksnr: 19/28 Løpenr: 23/681
Sakstype: Politisk sak

SAKSGANG
Styre, utval, komité m.m. Møtedato Saksnr
Formannskapet 09.02.2023 005/2023
Kommunestyret 23.02.2023 012/2023
Kommunestyret 09.03.2023 022/2023

Endring VA-gebyr sjølvkostområde Eikedalen

09.02.2023 Formannskapet:
Handsaming i møtet:
Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

FORM- 005/2023 Vedtak:
Samnanger kommune vedtek å endre VA-gebyr for sjølvkostområde Eikedalen som vist i tabell. 
Endringane vil gjelde frå 01.04.2023.

2022 2023 Endring i 
kr 

Endring i %

Avløp fastdel (per år) 2646 3853 1207 45,62 %
Avløp per m3 22,77 36,86         14,09 61,88 %
Avløp tilknyting 14884 15628 744 5 %
Vatn fastdel (per år) 2756 4655 1899 68,90 %
Vatn per m3 25,81 44,11 18,3 70,90 %
Vatn tilknyting 14884 15628 744 5 %

Rådmannen sitt framlegg til vedtak:
Samnanger kommune vedtek å endre VA-gebyr for sjølvkostområde Eikedalen som vist i tabell. 
Endringane vil gjelde frå 01.04.2023.

2022 2023 Endring i 
kr 

Endring i %

Avløp fastdel (per år) 2646 3853 1207 45,62 %
Avløp per m3 22,77 36,86             

14,09
61,88 %

Avløp tilknyting 14884 15628 744 5 %
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Vatn fastdel (per år) 2756 4655 1899 68,90 %
Vatn per m3 25,81 44,11 18,3 70,90 %
Vatn tilknyting 14884 15628 744 5 %

Saksopplysningar: 

Bakgrunn for saka: 
Det er kome fram i etterkant av vedtaket om kommunale gebyr for 2023, at Kvam herad har vedteke 
ein auke på sine VA-gebyr på opp til 70 % frå 2022-satsar til 2023-satsar. Denne auken gjeld for 
abonnentar i Eikedalen. Samnanger kommune har vedteke ein auke på 5 % for 2023 for abonnentar i 
Eikedalen. 

Faktagrunnlag, problemskildring og moglege løysingar: 
Tabell for Kvam herad sine VA-gebyr.

2022 2023 Endring i 
kr 

Endring i %

Avløp fastdel (per år) 2608 3798 1190 45,60 %
Avløp per m3 19,7 31,9 12,2 61,90 %
Avløp tilknyting 13025 13025 0 0
Vatn fastdel (per år) 2045 3454 1409 68,90 %
Vatn per m3 18,9 32,3 13,4 70,90 %
Vatn tilknyting 13025 13025 0 0,00 %

Tabell for Samnanger kommune sine VA-gebyr Eikedalen. 
2022 2023 Endring i 

kr 
Endring i %

Avløp fastdel (per år) 2646 2778 132 5,01 %
Avløp per m3 22,77 23,91 1,14 5 %
Avløp tilknyting 14884 15628 744 5 %
Vatn fastdel (per år) 2756 2894 138 5 %
Vatn per m3 25,81 27,1 1,29 5 %
Vatn tilknyting 14884 15628 744 5 %

Tabell nye gebyr som svarar til Kvam herad si endring i prosent. 
2022 2023 Endring i 

kr 
Endring i %

Avløp fastdel (per år) 2646 3853 1207 45,62 %
Avløp per m3 22,77 36,86             

14,09 
61,88 %

Avløp tilknyting 14884 15628 744 5 %
Vatn fastdel (per år) 2756 4655 1899 68,90 %
Vatn per m3 25,81 44,11 18,3 70,90 %
Vatn tilknyting 14884 15628 744 5 %

Etter dialog med Kvam herad om dei ville ha ein ny tilsvarande auke på VA-gebyr for 2024, svarte dei 
nei. Dette utelukkar ikkje ein auke på til dømes 20 %. 
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Vurderingar og konsekvensar: 

Vurderingar: 
Samnanger kommune vil måtte stå for eit mellomlegg når Kvam herad fakturerer Samnanger 
kommune for abonnentar tilknytt sjølvkostområde Eikedalen. For å redusere dette mest mogleg, bør 
me justere VA-gebyr til Samnanger kommune for abonnentar i Eikedalen. Om me ventar til 
behandling av kommunale gebyr for 2024, kan Samnanger kommune måtte auke VA-gebyr for 
Eikedalen to gonger. Ein for mellomlegget i 2023 og ein for nye satsar i 2024. 

Det er ikkje mykje ekstra arbeid for administrasjonen å tilpasse arbeidet etter endring av gebyr. 
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SAMNANGER KOMMUNE

 

SAKSFRAMLEGG

Sakshandsamar: Jan Erik Boge Arkivkode: FA-N12
Arkivsaksnr: 22/95 Løpenr: 23/208
Sakstype: Politisk sak

SAKSGANG
Styre, utval, komité m.m. Møtedato Saksnr
Formannskapet 09.02.2023 006/2023
Kommunestyret 23.02.2023 013/2023
Kommunestyret 09.03.2023 023/2023

Evaluering av transportordninga "Svinta"-skyss

09.02.2023 Formannskapet:
Handsaming i møtet:
Tillegg, foreslått av Øyvind Strømmen, Miljøpartiet Dei GrøneBygdalista
I desse vurderingane bør det blant anna sjåast på om ein kan sjå for seg ei bestillingsordning med 
faste tider, eit tilbod berre enkelte dagar eller eit tilbod til ein bestemt ankomsstad, med inspirasjon 
frå tilsvarande pilotar andre stader i landet.

Handsaming: 
Øyvind Strømmen (MDG) sette fram eit tilleggsframlegg. Han orienterte om at han ønskte at dette 
tillegget skulle setjast inn etter det siste punktet i rådmannen sitt framlegg. 

Rådmannen sitt framlegg, inkludert tilleggsframlegget til Øyvind Strømmen, vart samrøystes vedteke. 

FORM- 006/2023 Vedtak:
Rådmannen si evaluering av prøveperioden med transportordninga «Svinta»-skyss i 2022 blir teken 
til orientering. 

Kommunestyret ønskjer at arbeidet for å betra transporttilbodet for ungdom og eldre i kommunen 
held fram. Det må i samband med dette òg sjåast på løysingar for transport av brukarar av 
dagsenteret på Samnangerheimen og eventuelle andre grupper med stort behov for betre 
transporttilbod. Erfaringane og evalueringa av prøveperioden med «Svinta»-skyss i 2022 må 
vektleggjast i arbeidet.  

Det skal i møterunden i april 2023 leggjast fram sak for formannskapet og kommunestyret, med 
forslag til transportordning for ungdom og eldre. I tillegg bør det i saka òg vurderast følgjande: 

1. Om ordninga kan kombinerast med transportordning for brukarar av dagsenteret på 
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Samnangerheimen, og korleis dette i så fall kan gjerast. 
2. Om ordninga kan kombinerast med transportordning for andre grupper av innbyggjarar 

med stort behov for betre transporttilbod, og korleis dette i så fall kan gjerast. 

I desse vurderingane bør det blant anna sjåast på om ein kan sjå for seg ei bestillingsordning med 
faste tider, eit tilbod berre enkelte dagar eller eit tilbod til ein bestemt ankomsstad, med inspirasjon 
frå tilsvarande pilotar andre stader i landet.

Rådmannen sitt framlegg til vedtak:
Rådmannen si evaluering av prøveperioden med transportordninga «Svinta»-skyss i 2022 blir teken 
til orientering. 

Kommunestyret ønskjer at arbeidet for å betra transporttilbodet for ungdom og eldre i kommunen 
held fram. Det må i samband med dette òg sjåast på løysingar for transport av brukarar av 
dagsenteret på Samnangerheimen og eventuelle andre grupper med stort behov for betre 
transporttilbod. Erfaringane og evalueringa av prøveperioden med «Svinta»-skyss i 2022 må 
vektleggjast i arbeidet.  

Det skal i møterunden i april 2023 leggjast fram sak for formannskapet og kommunestyret, med 
forslag til transportordning for ungdom og eldre. I tillegg bør det i saka òg vurderast følgjande: 

1. Om ordninga kan kombinerast med transportordning for brukarar av dagsenteret på 
Samnangerheimen, og korleis dette i så fall kan gjerast. 

2. Om ordninga kan kombinerast med transportordning for andre grupper av innbyggjarar 
med stort behov for betre transporttilbod, og korleis dette i så fall kan gjerast. 

Dokument som er vedlagt:
Underskriven samarbeidsavtale
Brev frå Trond Haga Taxi datert 26.10.2022 – Evaluering og oppseiing av samarbeidsavtale
Vedlegg til brev datert 26.10.2022 – Samla rapport Svintaskyss
Vedlegg til brev datert 26.10.2022 – Månadsrapportar
Innspel-synspunkt frå leiar i eldrerådet
E-postkorrespondanse med Samtax AS

Dokument som ikkje er vedlagt:
· Saksutgreiing og vedtak i kommunestyresak 008/2022

(https://innsyn.sing.no/Samnanger/Innsyn/wfinnsyn.ashx?response=journalpost_detaljer&
journalpostid=2021011707&) 

· Saksutgreiing og vedtak i kommunestyresak 019/2022
(https://innsyn.sing.no/Samnanger/Innsyn/wfinnsyn.ashx?response=journalpost_detaljer&
journalpostid=2021013041&) 

Oppsummering:
Kommunestyret vedtok våren 2022 ein seks månaders prøveperiode med transportordninga 
«Svinta»-skyss. Det gjekk fram av vedtaket at ordninga skulle evaluerast etter prøveperioden. Sak om 
evaluering av ordninga blir no lagt fram for politisk handsaming. 

Saksopplysningar: 

Bakgrunn for saka: 
Kommunestyret vedtok 24.02.2022 (KS-sak 008/2022) og 07.04.2022 (KS-sak 019/2022) 
prøveordning med transporttenesta «Svinta»-skyss. Dette var eit samarbeid mellom kommunen og 

https://innsyn.sing.no/Samnanger/Innsyn/wfinnsyn.ashx?response=journalpost_detaljer&journalpostid=2021011707&
https://innsyn.sing.no/Samnanger/Innsyn/wfinnsyn.ashx?response=journalpost_detaljer&journalpostid=2021011707&
https://innsyn.sing.no/Samnanger/Innsyn/wfinnsyn.ashx?response=journalpost_detaljer&journalpostid=2021011707&
https://innsyn.sing.no/Samnanger/Innsyn/wfinnsyn.ashx?response=journalpost_detaljer&journalpostid=2021013041&
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Trond Haga Taxi om transporttenester for ungdom 15–18 år og eldre i alderen 67 + (67 år og eldre). 
Etter kommunestyret si handsaming 07.04.2022 omfatta samarbeidsavtalen i tillegg også transport 
av brukarar til og frå dagsenteret på Samnangerheimen. «Svinta»-skyss omfattar berre transport 
internt i Samnanger, ikkje transport til/frå Samnanger. 

Det gjekk fram av vedtaket kommunestyret gjorde 07.04.2022 at samarbeidsavtalen skulle testast ut 
i seks månader, og at ordninga skulle evaluerast etter denne prøveperioden. 

Bakgrunnen for dei to nemnde sakene som var oppe i kommunestyret 24.02. og 07.04.2022, var 
mellom anna innspel frå eldrerådet og ungdomsrådet om transportbehov og manglande 
kollektivtilbod i Samnanger.  

Faktagrunnlag, problemskildring og moglege løysingar: 

Vedtak i kommunestyret 24.02.2022
Kommunestyret vedtok 24.02.2022 (KS-sak 008/2022) å inngå samarbeidsavtale med Trond Haga 
Taxi om transporttenesta «Svinta»-skyss, og at avtalen skulle testast ut i tre månader. Det gjekk fram 
av vedtaket at Trond Haga Taxi skulle få betalt 5 000 kroner frå kommunen per månad i denne 
prøveperioden, og at «Svinta»-skyss skulle vera eit tilbod til ungdom 15–18 år og eldre 67 +. 

Vedtak i kommunestyret 07.04.2022
Tidleg i prøveperioden fekk kommunen tilbakemelding frå Trond Haga Taxi om at det kommunale 
«tilskotet» på 5 000 kroner per månad ikkje var tilstrekkeleg. Mellom anna på bakgrunn av dette vart 
det til kommunestyret 07.04.2022 lagt fram sak om endring av transportordninga «Svinta»-skyss. 
Kommunestyret vedtok 07.04.2022 ein revidert samarbeidsavtale med Trond Haga Taxi,  der 
betalinga frå kommunen vart auka til 25 000 kroner per månad. Ei anna endring var at avtalen no òg 
skulle omfatta køyring av brukarar til og frå dagsenteret på Samnangerheimen. Det gjekk fram av 
vedtaket at samarbeidsavtalen skulle testast ut i seks månader, at ordninga skulle evaluerast etter 
denne prøveperioden. Evalueringa skulle gjera gjera greie for og dokumentera følgjande: 

1. Kva aldersgrupper nyttar tilbodet?
2. Kva strekningar i kommunen vert køyrde?
3. Oversikt over talet på køyreturar utførte i prøvetida.

Innhaldet i samarbeidsavtalen
I den reviderte samarbeidsavtalen som vart inngått etter kommunestyret sitt vedtak 07.04.2022, 
gjekk det fram av Trond Haga Taxi skulle levera transporttenester kalla «Svinta»-skyss etter følgjande 
vilkår: 

· Tilby køyretøy med kapasitet på ni passasjerar, som er tilrettelagt for rullestolbrukarar. 
· Samnanger kommune kjøper eller leaser ikkje eigen bil til transport ved Samnangerheimen. 
· «Svinta»-skyss-oppdraga kan takast mellom ordinære taxioppdrag. 
· Dei som nyttar seg av «Svinta»-skyss skal opplysa om dette når dei tingar tur, og dei skal 

visa legitimasjon til sjåføren. 
· «Svinta»-skyss kan bestillast alle dagar. 
· Pris per tur per passasjer er 50 kroner. 
· Kommunen betalar Trond Haga Taxi 25 000 kroner ekskl. mva per månad i prøveperioden. 

Kommunen vil få refundert ein del av desse utgiftene, som følgje av at «Svinta»-skyss 
mellom anna omfattar transport av brukarar av dagsenteret. 
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· Samarbeidavtalen gjeld så lenge den gagnar begge partane. 

Oppseiing av samarbeidsavtalen
Kommunen mottok i slutten av oktober 2022 brev frå Trond Haga Taxi, med oppseiing av 
samarbeidsavtalen, samt grunnlagsdokumentasjon for evaluering av prøveordninga med «Svinta»-
skyss. Samarbeidsavtalen vart i brevet sagt opp med verknad frå og med 01.12.2022. I brevet skreiv 
Trond Haga Taxi mellom anna at ordninga ikkje kunne halda fram på dei økonomiske vilkåra som låg 
til grunn for avtalen. Det vart i brevet informert om at lønna til sjåførane er omsetningsbasert og at 
normalprisar må leggjast til grunn for lønna, og at med dei noverande økonomiske vilkåra ville dette 
føra til tap for firmaet. Kopi av oppseiingsbrevet følgjer vedlagt. 

Grunnlagsdokumentasjon frå Trond Haga Taxi
Som nemnt i avsnittet ovanfor leverte Trond Haga Taxi grunnlagsdokumentasjon for evalueringa av 
prøveordninga med «Svinta»-skyss saman med oppseiingsbrevet i oktober 2022. Dokumentasjonen 
omfattar både ein samlerapport for «Svinta»-skyss-køyring i perioden april – september 2022 og 
detaljerte månadsrapportar for perioden mars – oktober 2022. Kopi av rapportane følgjer vedlagt. 

Gjennomgang av evalueringspunkt vedtekne av kommunestyret 07.04.2022
I dette avsnittet er det gjort greie for dei evalueringspunkta som kommunestyret bad om i vedtaket 
sitt 07.04.2022. Evalueringa gjeld perioden april – september 2022. 

Evalueringspunkt 1: Kva aldersgrupper nyttar tilbodet? 
Dokumentasjonen frå Trond Haga Taxi viser at det totalt var totalt 381 «Svinta»-skyss-turar i 
perioden april – september 2022. Desse turane var fordelte som følgjer: 

· 326 turar til/frå dagsenteret (dette utgjer ca. 86 prosent av turane)
· 47 andre turar for personar i aldersgruppa 67 + (dette utgjer ca. 12 prosent av turane)
· 8 turar for personar i aldersgruppa 15–18 år (dette utgjer ca. 2 prosent av turane)

Dokumentasjonen viser at aldersgruppa 15–18 år i svært liten grad brukte tilbodet. 

Evalueringspunkt 2: Kva strekningar i kommunen vart køyrde?
Dei vedlagte månadsrapportane frå Trond Haga Taxi inneheld informasjon om kva strekningar som 
vart køyrde i prøveperioden. Dersom me ser vekk frå køyringa av brukarar til/frå dagsenteret, vart 
følgjande strekningar køyrde i perioden april – september 2022:
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Køyringa i perioden april – september 2022 i tabellen på førre side var fordelt på følgjande 
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vekedagar: 

Evalueringspunkt 3: Oversikt over talet på køyreturar utførte i prøvetida
Talet på køyreturar går fram av tabellane i avsnitta ovanfor. Det var i alt 381 turar i perioden april – 
september 2022, inkludert køyring til/frå dagsenteret. 

Tilleggsinformasjon frå taxiselskapet
I samband med arbeidet med denne saka har administrasjonen vore i kontakt med taxiselskapet og 
fått litt tilleggsinformasjon frå dei. Informasjonen er henta inn frå Samtax AS. Frå 01.01.2023 er 
drosjedrifta i enkeltmannsføretaket Trond Haga Taxi ein del av Samtax AS, og Trond Haga Taxi avvikla 
drifta frå same dato. Samtax AS har gjennomført ein emisjon der Trond Haga blir medeigar. 

Administrasjonen har spurt Samtax AS om kor stor månadleg betaling dei meiner ville vore 
nødvendig for å kunne oppretthalda ordninga med «Svinta»-skyss (inkludert dagsenter-køyring) slik 
den var i prøveperioden i 2022. Samtax AS har gitt tilbakemelding om at det kommunale bidraget i så 
fall måtte vera på 36 000 kroner ekskl. mva, og at det då ville vore ein føresetnad at omfanget 
(transportmengda) ikkje aukar utover dei tala som kom fram av prøveperioden. Samtax AS har vidare 
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gitt tilbakemelding om at dei då har gitt 10 prosent frådrag på taksameterpris, samt at det måtte 
vore avtalt kva som skulle skje ved vesentleg auke i omfanget (transportmengda). 

I tillegg har Samtax AS peika på ein mogleg alternativ modell der det kommunale bidraget varierer frå 
månad til månad, gjennom at kommunen blir fakturert etter gjennomførte turar (dokumentert med 
kvittering). Kostnaden for kommunen ville då bli meir uføreseieleg, og variera frå månad til månad. 
Samtax AS har informert om at med føresetnad om same omfang som i perioden april til september 
2022, ville det kommunale bidraget med ein slik modell kunne variera frå 19 000 til 53 000 kroner per 
månad.  

Uttalar/innspel frå andre: 

Innspel frå ungdomsrådet: 
Ungdomsrådet drøfta i sitt møte i juni 2022 ordninga med «Svinta»-skyss. Dei peika då på at tilbodet 
var positivt for ungdom, men at tilbodet var dårleg marknadsført – i alle fall kanalane til ungdommen 
(dei plattformene ungdommen brukar). Ingen av medlemmene i ungdomsrådet hadde på dette 
tidspunktet fått med seg at tilbodet hadde starta opp. 

Innspel frå leiaren i eldrerådet:
Det er i samband med arbeidet med denne saka henta inn innspel/synspunkt frå leiaren i eldrerådet, 
Solveig K. Vassenden, om erfaringar med «Svinta»-skyss. Innspela/synspunkta gjeld ikkje køyringa av 
brukarar til/frå dagsenteret, men «Svinta»-skyss-tilbodet utanom dette. Leiaren i eldrerådet  peikar 
på at eit godt transporttilbod for eldre er svært viktig, og at dei eldre ho har snakka med som nytta 
«Svinta»-skyss lovprisar tilbodet og vart skuffa då det opphøyrde. Dei håpar på at kommunen finn ei 
løysing på transport for eldre personar, og at tilbodet kan oppstå igjen. Kopi av innspela/synspunkta 
frå leiaren i eldrerådet følgjer vedlagt.  

Vurderingar og konsekvensar: 

Vurderingar: 

Nedanfor har me prøvd å lista opp både positive og negative erfaringar med «Svinta»-skyss i 
prøveperioden. 

1. Erfaringar med prøveordninga med transport av brukarar til/frå dagsenteret på 
Samnangerheimen

Positivt / kva fungerte godt Negativt / kva fungerte ikkje godt
· Ordninga med transport av brukarar 

til og frå dagsenteret fungerte totalt sett 
godt både for brukarane og kommunen.  

· Kommunen slapp i prøveperioden å 
bruka kommunale bilar og tilsette til denne 
køyringa  – frigjering av kommunale 
ressursar/arbeidstid.

· Pleie og omsorg klarte seg i 
prøveperioden seg med ein kommunal 
tenestebil mindre enn tidlegare.  

· Den kommunale betalinga var ikkje 
tilstrekkeleg til at taxiselskapet klarte å 
gjennomføra transporttilbodet utan 
økonomisk tap. 

· Brukarbetalingsinntektene til 
kommunen vart noko lågare enn antatt. 
Desse inntektene var stipulert til om lag 
12 500 kroner per månad, men dei vart 
om lag 5 000 kroner lågare enn dette.  

· Det var tilfelle der taxiselskapet på 
slutten av månaden varsla dagsenteret om 
at dei ikkje kunne tilby dagsenterkøyring 
resten av månaden, fordi «pengekassen» 
var tom.

· Tilfelle der taxiselskapet avlyste tur 
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til/frå dagsenteret på grunn av andre 
oppdrag med høgare inntekt.  

· Taxiselskapet hadde ikkje tilbod om 
bil som er tilpassa rullestolbrukarar (men 
dei har no kjøpt inn og teke i bruk ein slik 
bil). 

1. Erfaringar med prøveordninga med transporttilbod for aldersgruppa 67 +

Positivt / kva fungerte godt Negativt / kva fungerte ikkje godt
· Dei som brukte tilbodet vart godt 

nøgde. 
· Tilbodet kunne blitt meir brukt. 

1. Erfaringar med prøveordninga med transporttilbod for aldersgruppa 15–18 år 

Positivt / kva fungerte godt Negativt / kva fungerte ikkje godt
· Tilbodet var i utgangspunktet positivt 

for ungdom i målgruppa.  
· Tilbodet vart svært lite brukt. Det 

vart totalt berre køyrt åtte turar i heile 
prøveperioden. 

· Mange i målgruppa visste ikkje om 
tilbodet. Tilbodet vart truleg for dårleg 
marknadsført i dei kanalane/plattformene 
som denne aldersgruppa brukar. 

Konsekvensar:
Hovudføremåla med ordninga med «Svinta»-skyss var:

1. å betra transporttilbodet internt i kommunen for innbyggjarar i aldersgruppene 15–18 år 
og 67 +, og gje tilbod om rimeleg transport for desse gruppene.

2. å få til ei føremålstenleg ordning for transport av brukarar til og frå dagsenteret på 
Samnangerheimen, der kommunen ikkje må stå for denne transporten sjølv.

3. å nytta ledig kapasitet hos det lokale taxiselskapet for å oppnå målsettingane i punkt 1 og 
2. 

Konsekvensen dersom ordninga med «Svinta»-skyss ikkje blir vidareført i ei eller anna form, og det 
heller ikkje kjem på plass andre alternative transportordningar, vil vera at ingen av desse 
målsettingane blir oppnådde. Dette vil vera uheldig, og det er viktig at kommunen ikkje avsluttar 
arbeidet med betring av transporttilbodet.  

Mogleg vidare arbeid / framtidige transportløysingar
Erfaringane frå prøveperioden i 2022 viser at det er behov for nokre endringar dersom ordninga 
«Svinta»-skyss skal vidareførast og fungera tilstrekkeleg godt både for innbyggjarane/brukarane og 
taxiselskapet. Eksempel på moglege endringar kan vera: 

· Betre marknadsføring av tilbodet.
· Betre økonomiske vilkår for taxiselskapet (for eksempel gjennom auka kommunal 

finansiering).
· Tydlegere avtalevilkår mellom kommunen og taxiselskapet (klargjering av ansvar/plikter).
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· Inngå avtale/avtalar med andre samarbeidspartnarar enn det lokale taxiselskapet.

Kommunestyret bør ta stilling til kva arbeid som skal gjerast vidare med transporttilbodet for 
ungdom og eldre i kommunen. Eit alternativ kan vera å arbeida vidare med «Svinta»-skyss, men det 
kan også vera andre alternativ. I saksutgreiingane til dei to nemnde sakene som vart handsama av 
kommunestyret i 2022 (KS-sak 008/2022) og (KS-sak 019/2022), vart både «Svinta»-skyss og andre 
alternative transportordningar vurderte. I tillegg til «Svinta»-skyss, gjaldt dette følgjande ordningar: 

· Hent-Meg  –  eit kollektivtilbod der du kan bestilla tur når du treng det. Ei slik ordning er 
prøvd ut i mellom anna Sauda (kollektivselskapet Kolumbus) og Odda (kollektivselskapet 
Skyss). 

· Kommunal løysing  – kommunen leaser bil med kapasitet på ni passasjerar, inkludert 
rullestolbrukarar. Ein slik bil kan brukast både til transport til/frå dagsenteret og til oppdrag 
med transport av alle aldersgrupper innanfor kommunegrensene. 

Også begge desse ordningane vil ha både styrkar og svakheiter, og det er heller ikkje sikkert at begge 
ordningane vil vera moglege å realisera. 

Det kan også tenkjast at fleire grupper enn ungdom og eldre har stort behov for betre 
transporttilbod, for eksempel flyktningar som ikkje bur «sentrumsnært», og at også dette bør sjåast 
på i det vidare arbeidet.   

Konklusjon:
Rådmannen meiner det er viktig at det blir arbeida vidare med betring av transporttilbodet for 
ungdom og eldre i kommunen, og at det i dette arbeidet bør takast utgangspunkt i erfaringane og 
evalueringa av prøveperioden med «Svinta»-skyss i 2022. Som ein del av dette arbeidet bør det òg 
sjåast på løysingar for transport av brukarar av dagsenteret på Samnangerheimen. 

Rådmannen foreslår at det i møterunden i april 2023 skal leggjast fram sak for formannskapet og 
kommunestyret, med forslag til transportordning for ungdom og eldre. I tillegg bør det i saka òg 
vurderast følgjande: 

· Om ordninga kan kombinerast med transportordning for brukarar av dagsenteret på 
Samnangerheimen, og korleis dette i så fall kan gjerast. 

· Om ordninga kan kombinerast med transportordning for andre grupper av innbyggjarar 
med stort behov for betre transporttilbod, og korleis dette i så fall kan gjerast. 

Det bør i saka òg sjåast på om lovverket har reglar som vil måtte takast omsyn til ved eventuelt 
kommunalt kjøp av transporttenester for dei aktuelle gruppene. 

https://innsyn.sing.no/Samnanger/Innsyn/wfinnsyn.ashx?response=journalpost_detaljer&journalpostid=2021011707&
https://innsyn.sing.no/Samnanger/Innsyn/wfinnsyn.ashx?response=journalpost_detaljer&journalpostid=2021013041&
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SAMNANGER KOMMUNE

 

SAKSFRAMLEGG

Sakshandsamar: Karina Liøen Frøland Arkivkode: FA-C00
Arkivsaksnr: 23/42 Løpenr: 23/736
Sakstype: Politisk sak

SAKSGANG
Styre, utval, komité m.m. Møtedato Saksnr
Formannskapet 09.02.2023 003/2023
Kommunestyret 23.02.2023 014/2023
Kommunestyret 09.03.2023 024/2023

Auka økonomisk støtte til lag og organisasjonar

09.02.2023 Formannskapet:
Handsaming i møtet:
Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

FORM- 003/2023 Vedtak:
Samnanger kommune vedtek å sjå på moglege løysingar for å auka den økonomiske støtta til lag og 
organisasjonar. Dette kan gjerast anten i rekneskapsaka for 2022 som skal til behandling i juni 2023 
eller i budsjettprosessen for 2024. 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak:
Samnanger kommune vedtek å sjå på moglege løysingar for å auka den økonomiske støtta til lag og 
organisasjonar. Dette kan gjerast anten i rekneskapsaka for 2022 som skal til behandling  i juni 2023
eller i budsjettprosessen for 2024. 

Saksopplysningar: 

Bakgrunn for saka: 

Samnanger skulemusikklag søkte 06.11.22 kommunen om ekstra midlar på kr. 100.000,- som følgje 
av at laget var råka av inntektsbortfall grunna manglande arrangement under pandemien. Dei hadde 
søkt andre stader, men opplevde at det var vanskeleg å få støtte til drift. 

Kulturkontoret hadde ikkje midlar til dette i budsjettet sitt, og viste til Prinsipp for handsaming av 
generelle søknader, siste punkt som omhandla driftsutgifter, vedteke i kommunestyret 15.06.22: 

KS- 029/2022 Vedtak: 
«Samnanger kommune har tre kommunale søknadsordningar. Det er tilskotsordningane 
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Kulturmidlar, Vilt- og fiskefondet og Tilskot til ungdomstiltak. For søknader som kjem til kommunen 
utanom desse ordningane, vert følgjande prinsipp lagt til grunn:  

· Søkar vert informert om kommunen sine søknadsordningar, retningsliner og fristar. Søkar 
vert bedt om å søka ut frå gjeldande retningsliner. 

· Søkar vert informert om andre nasjonale eller regionale tilskotsordningar som kan vera 
aktuelle for søknaden. Søkar vert bedt om å søka ut frå gjeldande retningsliner. 

· Søknader av særskilt monnaleg verdi for Samnanger kommune kor søknadssummen er 
over kr 10 000 vert tatt opp til politisk handsaming. Søknadssummen må overstiga kr 10 
000 og verta vurdert av rådmann til å ha særskilt monnaleg verdi for kommunen. 

· Søknader av særskilt monnaleg verdi for Samnanger kommune der søknadssummen er 
under kr 10 000 vert handsama som delegert vedtak ved rådmann. Søknader om tilskot til 
drift og vedlikehald eller andre tiltak som kan søkast om innan ordinære fristar, vert ikkje 
vurdert.»

Saka vart løfta opp i kommunestyret den 08.12.22: 

«KS- 079/2022 Vedtak: 1. Rådmannen sitt framlegg til budsjett 2023 og økonomiplan 2023–
2026 vert vedteke slik det ligg føre, med desse endringane (punkt A–J):

H.Tilskot til skulemusikken
Rådmannen legg fram sak til kommunestyremøtet i februar der ein vurderer dette sett i lys av 
den samla støtta til kulturlivet i Samnanger.»

Faktagrunnlag, problemskildring og moglege løysingar: 

Både under og etter pandemien har frivillige lag og organisasjonar opplevd økonomiske utfordringar. 
Arrangement har vorte avlyst og forventa inntekt har dermed uteblitt. 
I og med at pandemien varte såpass lenge, har det skapt store vanskar for dei frivillige laga, og 
mange opplever at det tar tid å koma i økonomisk balanse igjen. 

Frivilligsentralen er godt kjent med utfordringane, og gjev stadig råd om stadar det går an å søkja 
midlar. Utfordringa er at mange av midlane gjerne er øyremerka til spesielle aktivitetar, og få gjev 
driftstøtte. Det gjer at det er vanskeleg å få støtte til det dei frivillige laga gjerne treng mest. 

Dei frivillige laga som også har eit grendahus å ta vare på, har opplevd ekstra utfordringar. Mange av 
husa er gamle, og treng stadig oppgraderingar. Dei er også dyre å drifta, spesielt etter at 
straumkostnadane auka kraftig. Dei har imidlertid moglegheit til å søkja straumstøtte, slik at dette 
hjelper ein del. 

Kommunen har ordninga «Kulturmidlar» som lag og organisasjonar kan søkje 20 mars kvart år, og 
som også kan nyttast til driftsutgifter. Kvart år blir det søkt om større sum enn det kommunen har å 
tilby. Totalt har kommunen kr. 225.000,- å dela ut i kulturmidlar. 

Samnanger skulemusikklag gjer ein stor innsats for born og unge i Samnanger, og er difor ein av dei 
som får mest i kulturmidlar kvart år. I 2022 fekk dei 30.000,-. 
Kommunen legg også til rette for skulemusikklaget ved å dekka ein del av dirigentutgiftene deira. 

Potten for utdeling av kulturmidlar har svinga litt i tidligare år, og til samanlikning delte kommunen 
ut 280.000,- i kulturmidlar i 2014. 

Ei mogleg løysing kan vera å auka potten til kulturmidlane, slik at det blir mogleg for lag og 
organisasjonar å få auka støtte her. Ei anna mogleg løysing kan vera å innføra ei midlertidig 
støtteordning for lag og organisasjonar som har opplevd ekstra utfordringar etter pandemien. 
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Vurderingar og konsekvensar: 

Samnanger skulemusikklag er ein av mange som vart råka av pandemien, og som har fått 
økonomiske utfordringar som følgje av dette. 

Kulturkontoret har ikkje pengar i budsjettet sitt til ekstraløyvingar knytt til dette. 

Dersom kommunen vel å kun støtta skulemusikklaget, vil ein forfordele nokon frivillige lag og 
organisasjonar framfor andre som også er i ein vanskeleg situasjon. 
Dette vil kunne opplevast som veldig urettferdig. 

Kommunen vil også gå imot vedtekne «Prinsipp for handsaming av generelle søknader».

Dersom kommunen vel å auka potten til kulturmidlane, vil dette ikkje vera aktuelt før ny søknadsfrist 
på kulturmidlar i 2024, medan det er no laga gjerne treng dei ekstra midlane. 

Vel kommunen å innføra ei eiga støtteordning som skal vera kortvarig og som skal hjelpa 
organisasjonane til å koma opp på same nivå som før pandemien, kan kommunen setja ein tidligare 
søknadsdato. 

Konsekvensen av eit auka tilskot til lag og organisasjonar, vil vera at ein sikrar at dei blir meir 
levedyktige og økonomisk robuste. Som igjen vil skapa gode aktivitetar og ringverknader i samfunnet, 
til glede for både unge og eldre. 

Konklusjon:
For å sikra at alle frivillige lag blir likebehandla frå kommunen si side, tilrår rådmannen at ei eventuell 
ekstraløyving gjeve til lag og organisasjonar har ein felles søknadsdato, anten som ei midlertidig 
støtteordning eller via kulturmidlane. 
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SAMNANGER KOMMUNE

 

SAKSFRAMLEGG

Sakshandsamar: Karina Liøen Frøland Arkivkode: FA-C9
Arkivsaksnr: 21/278 Løpenr: 23/525
Sakstype: Politisk sak

SAKSGANG
Styre, utval, komité m.m. Møtedato Saksnr
Formannskapet 09.02.2023 007/2023
Kommunestyret 23.02.2023 015/2023
Kommunestyret 09.03.2023 025/2023

Frisklivsentralen og trening for eldre

09.02.2023 Formannskapet:
Handsaming i møtet:
Trening for eldre over 70, foreslått av Odd Arne Haga, Framstegspartiet
Forslag til styrketrening av eldre personer over 70 år.
For at eldre over 70 år skal klare seg selv hjemme, unngå benbrudd, redusere demens, ensomhet og 
redusere behovet for helsetjenester skal alle som fyller 70 år få et tilbud om personlig styrketrening 
min. en til to ganger i uken i løpet av 2023
Treningen finansieres som følger;
Egenbetaling etter evne.
Resten tas av disposisjonsfondet

FRP 09/02-23

Handsaming: 
Odd Arne Haga (Frp) sette fram framlegg til vedtak. 

Formannskapet vart under handsaminga samde om følgjande fellesframlegg som tilleggspunkt til 
rådmannen sitt framlegg:

"Kommunestyret ber om at det i juni-møtet i 2023 vert gitt ei orientering om status og korleis 
rådmannen ser for seg at det ein ønskjer å oppnå, faktisk skal skje."

Odd Arne Haga trekte framlegget sitt. 

I røystinga vart rådmannen sitt framlegg, inkludert fellesframlegget til tilleggspunkt , samrøystes 
vedteke. 



Side 27 av 36

FORM- 007/2023 Vedtak:
Samnanger kommune vedtek at kommunen skal prioritera trening i kommunal regi som er spesielt 
retta mot eldre. For å sikra dette, vil rådmannen innarbeida frisklivsentralen som ein permanent del 
av kommunen si drift; der nye treningstilbod retta mot eldre vert oppretta.

Kommunestyret ber om at det i juni-møtet i 2023 vert gitt ei orientering om status og korleis 
rådmannen ser for seg at det ein ønskjer å oppnå, faktisk skal skje."

Rådmannen sitt framlegg til vedtak:
Samnanger kommune vedtek at kommunen skal prioritera trening i kommunal regi som er spesielt 
retta mot eldre. For å sikra dette, vil rådmannen innarbeida frisklivsentralen som ein permanent del 
av kommunen si drift; der nye treningstilbod retta mot eldre vert oppretta.

Oppsummering:
Treningstilbod for eldre er forebyggjande og eit kostnadsbesparande tiltak for samfunnet.

Frisklivssentralen er ei helsefremjande og forebyggjande kommunal helseteneste, som har spesielt 
fokus på fysisk trening. 

Kommunen må frå 2024 ta stilling til om frisklivsentralen skal vidareførast. 
Kostnadane med å oppretthalda frisklivsentralen vil vera mindre enn kostnadane som kjem som 
følgje av ein inaktiv alderdom for innbyggjarane. 

Rådmannen tilrår at frisklivsentralen prioriterer treningstilbod spesielt retta mot eldre, og at 
sentralen blir fast implementert i budsjettet frå 2024. 

Saksopplysningar: 

Bakgrunn for saka: 

I kommunestyret 08.12.22 vart følgjande vedtak gjort:

KS- 079/2022: «Rådmannen sitt framlegg til budsjett 2023 og økonomiplan 2023–2026 vert 
vedteke slik det ligg føre, med desse endringane (punkt A–J):

J. Trening for eldre Administrasjonen utarbeider forslag til styrketrening til alle som fyller 70 år, 
samt vurderer kva innsparingar dette kan gje i budsjettet til kommunestyret i februar 2023. Me 
ber rådmannen om å utgreie ulike alternative løysingar.»

Frisklivsentralen er ei kommunal helseteneste som arbeidar for å fremja psykisk og fysisk helse og 
førebyggja sjukdom, og har vore drifta av prosjektmidlar sidan 2021. Treningsgrupper for folk i alle 
aldrar, også eldre, er ein naturleg del av tilboda i sentralen. Sentralen samarbeidar med resten av 
den kommunale helsetenesta, som blant anna fysioterapeut, ergoterapeut, kreftkoordinator, lege og 
psykolog, og har ei koordineringsrolle.  Tilboda i sentralen skal gjenspeila behovet til innbyggjarane, 
og dei fleste tilboda i sentralen er gratis.

Fylkeskommunen har gjeve signal på at kommunen vil få prosjektmidlar også i 2023, men at i 2024 er 
det ikkje lenger mogleg å få driftstilskot, då dette kun kan innvilgast i inntil 3 år. 

I kommunestyret 22.04.21 vart følgjande vedtak gjort: 

KS- 024/2021: «Samnanger kommune opprettar frisklivsentral i ein prosjektperiode på inntil 3 



Side 28 av 36

år, med forbehald om at fylkeskommunen innvilgar økonomisk støtte til dette kvart år. 
Prosjektet skal evaluerast årleg. Etter at prosjektperioden er over, skal kommunen ta stilling til 
om frisklivsentralen skal implementerast fast i drifta.» 

Ei skriftleg orientering om aktivitetane så langt i sentralen vart delt i kommunestyret 15.09.22.

Faktagrunnlag, problemskildring og moglege løysingar: 

Trening for eldre er viktig både som førebyggjing og i rehabilitering. 
Forskning på fysisk aktivitet og helse gjennom livet visar at fysisk aktive vil ha langt betre fysisk og 
psykisk helse enn fysisk inaktive. Berre nokre få minuttars dagleg fysisk aktivitet, tilsvarande rask 
gange, har stor helsegevinst. 
Innsats i alle livets fasar er nødvendig for å forebyggja sjukdom og oppretthalda helse og fysisk 
funksjon. 

Pr i dag har både frisklivsentralen, og kommunefysioterapeut og ergoterapeut tilbod om trening som 
eldre kan nytta seg av, men det er ønskje og behov for meir tilrettelagt trening mot eldre. 

Allereie etablerte tilbod som eldre kan nytta seg av: 

· Frisklivstrening 1 t på kveldstid kvar veke for alle aldersgrupper, i regi av friskliv- og 
frivilligsentralen. Styrketrening ute (inne i vintersesongen). Fokus på styrketrening for heile 
kroppen. Her kan ein møta opp når det høver, utan påmelding. Treninga foregår i parken 
på Bjørkheim, eller inne på Høgspent’n.

· Bassengtrening på kveldstid 30 min kvar veke, i regi av friskliv- og frivilligsentralen. Her er 
det fleire eldre over 70 år som er med. 

· Trening til dei som nyttar dagsenteret, i regi av kommunefysioterapeut/ ergoterapeut. 

4 gongar i veka, 20 min kvar gong. Øvingar tilpassa for å vedlikehalde rørsle og styrke.

Det er einighet om at lavterskeltilboda må aukast, for å nå flest mogleg, men også for å nå dei som 
treng det mest. Det har difor vore fokus på å starta nye treningsgrupper. 

Planlagte nye tiltak i 2023: 

· Sterk og stødig (eller tilsvarande): for aldersgruppa 65+.  Sterk og stødig er 
treningsgrupper tilpassa seniorar som føler seg ustø med begynnande funksjonssvikt som 
har behov for balanse- og styrketrening. Treninga baserer seg på forskning, med fokus på 
styrketrening av bein og trening av balanse. Treninga vert drive av frivillige, 1 gong i veka. 
Fysioterapeut tek kurs for å bli godkjent som kurshaldar, og gjennomfører opplæring av dei 
frivillige. Det vert oftast lagt opp til ei kort kaffistund eller tilsvarande etter treninga, for å 
ivareta det sosiale aspektet i tillegg. Fysioterapeut, ergoterapeut, frivilligkoordinator og 
frisklivskoordinator utgreier og samarbeider om dette tiltaket.

· Utetrening: for alle aldersgrupper på dagtid. Lavterskel trening, som også eldre kan vera 
med på, der ein kan møta opp til fast klokkeslett kvar veke, utan påmelding. Fokus på 
kondisjon, styrkeøvingar og enkle koordinasjonsøvingar. Treninga vert leia av 
frisklivskoordinator, og treninga vil foregå til musikk i parken på Bjørkheim.
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· Zumba Gold – lavterskel trening til musikk som minnar om dans, for eldre og nybyrjarar på 
dagtid. Leia av frisklivskoordinator i biblioteket sitt store møterom.

· Ytterlegare ei til bassengreningsgruppe, på dagtid, leia av frisklivskoordinator. 

Vurderingar og konsekvensar: 

Vurderingar: 
Trening er generelt bra for alle, men spesielt viktig for eldre. 
Helsedirektoratet anbefalar at vaksne over 65 år bør kvar veke vera fysisk aktive i minst 150-300 
minuttar med moderat intensitet, minst 75-150 minuttar med høg intensitet eller ein kombinasjon av 
moderat og høg intensitet. 
Som del av denne aktiviteten bør det gjennomførast balanse- og styrketrening minst 2-3 gongar pr. 
veke for å oppretthalde fysisk funksjon og forebyggja fall. 

Frisklivstreninga som foregår på kveldstid, trekkjer til seg i hovudsak personar mellom 30 og 65 år, 
med hovudvekt på dei yngste. Dei aller eldste er ikkje representert her. 

Treninga på dagsenteret er det kun brukarane av dagsenteret som får nytta seg av. Det er ikkje alle 
eldre som nyttar dagsenteret. 

Frisklivsentralen tar ein stor del av treningsgruppene, også bassengtreninga som fysioterapeut og 
egoterapeut ikkje har moglegheit til å ta pr i dag. Det er svært tydeleg at bassengtrening er noko som 
mange ønskjer seg, og det er lang venteliste for å bli med på dette. Pr i dag er det plass til 12 stk, 
medan opptil 30 stk ønskjer å vera med her. Det er difor viktig å oppretthalda dette tilbodet til 
innbyggjarane, og aller helst auka det slik at alle kan få bli med. 

Konsekvensar: 
Ved å tilby meir trening for eldre, vil dette vera med på å betra folkehelsa, og leggje til rette for ein 
betre og friskare alderdom. 

Dersom kommunen vel å ikkje satsa vidare på frisklivsentralen i 2024, står tilboda i fare for å falla 
bort. Det gode tverrfaglege samarbeidet innad i den kommunale helsetenesta likeeins. 

Eventuelle innsparingar av tiltaka:
Konkrete innsparingar ved forebygging gjennom auka fysisk aktivitet er vanskeleg å kostnadssetja. 
Men nedanfor følgjer ei analyse. 

Ein institusjonsplass kostar om lag 1 million i året. Dersom kommunen legg til rette for at dei eldre 
kan ta betre vare på helsa si når dei bur heime, vil dette kunne vera med på å utsetja plassering i 
institusjon. 

Frisklivsentralen har hatt ei kostnadsramme på inntil kr. 450.000,- pr. år med ei 50 % stilling.

Ein av tre eldre over 65 år dett kvart år. Fallforebyggande trening er det enkelttiltaket som er mest 
effektivt for å forebyggja fall blant heimebuande eldre. Fall med brotskader er kostbart for 
samfunnet, i tillegg til å vera ein stor personleg kostnad for den det gjeld. 

Vidare føl ei oppsummering av kostnadar ved hoftebrot:
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Kostnader ved hoftebrudd hos eldre
Forfattar: Liv Faksvåg Hektoen
Denne rapporten omhandler beregning av «kostnader ved hoftebrudd hos eldre». Prosjektet har forløpt fra jan 
2012 til februar 2014 på oppdrag fra Helsedirektoratet. 
I Norge rammes årlig om lag 9000 personer av hoftebrudd med en gjennomsnittsalder på 80 år og hvor 7 av 10 
brudd omfatter kvinner.
Basert på et utvalg hoftebruddpasienter ved St. Olavs Hospital i Trondheim (n=396), i perioden 2008-2011 
(Trondheim Hip Fracture Trial, heretter kalt THFT) er de samlede økonomiske konsekvensene av et hoftebrudd 
for hjemmeboende over 70 år estimert. Pasientene som danner basis for denne studien er hjemmeboende eldre 
over 70 år i Sør-Trøndelag operert for hoftebrudd. Eksklusjonskriteriene i studien er sykehjemsbeboere med 
hoftebrudd og pasienter som ikke kunne gå 10 meter før hoftebruddet.
Tall fra THFT- studien viser at allerede etter ett år er 17 % av de 396 hjemmeboende pasientene døde, og om lag 
24 % av har endret bosted til sykehjem. 

I det første året utgjør gjennomsnittskostnaden som følge av et hoftebrudd vel 500.000 kroner hvorav 38 % 
er statens kostnader, 50 % dekkes av kommunen og resterende 12 % delte kostnader stat/kommune 
(rehabilitering). Etter 2 år er det sannsynlig at totalkostnaden øker som følge av hoftebrudd til 800.000 – 
1.000.000 kroner.

I tillegg til direkte helsetjenestekostnader kommer kostnader i form av smerter, lidelse, funksjonssvikt, redsel for 
nye fall, avhengighet og tap av helserelatert livskvalitet for pasientene samt bidrag og støtte fra familie og 
venner. Disse kostnadene er vanskelig å tallfeste, men bør av den grunn ikke overses eller underestimeres når 
det totale kostnadsbildet av hoftebrudd skal vurderes.  
Kun 53 pasienter (14 % av de gjenlevende) ble sendt direkte hjem etter sykehusoppholdet. En del av disse fikk 
behandling og opptrening i hjemmet eller på fysikalsk institutt. Gjennom-snittlig kostnad for hver person i 
denne gruppen ett år etter bruddet var 322.000 kroner, hvorav sykehuskostnaden utgjør 54 % (stat) og kostnad 
for pleie og omsorgstjenester 34 % (kommune). Rehabiliteringskostnader (hjemme) utgjør resten (12 %) og 
dette betales av kommunen.
236 (62 %) av de gjenlevende pasientene fikk økte rehabiliterings - og oppfølgingsbehov etter bruddet. De 
samlede kostnader for denne gruppen i år en er 469.000 kroner og består primært av tre hovedposter: sykehus 
(45 %), pleie - og omsorg som er personlig bistand og hjemme-sykepleie (24 %) og institusjon/rehabilitering (23 
%). I denne gruppen døde 49 i løpet av det første året.
89 pasienter (24 % av de gjenlevende) fikk permanent plass på sykehjem i løpet av det første året. 
Gjennomsnittskostnaden for denne gruppen det første året var 953.000 kroner. Sykehus-kostnaden (staten) 
utgjorde 27 % mens de resterende kostnadene belastes kommunen.
Pasienter på sykehjem står for om lag 25 % av de 9000 hoftebruddene som skjer i Norge årlig. Denne 
pasientgruppen er ikke inkludert i THFT- studien.  Imidlertid er det rimelig å anta at kostnadsbildet som et 
minimum vil ligge på nivå med gruppen som er innlagt på sykehjem i studien, dvs. sykehuskostnader på ca. 
250.000 kroner og sykehjemkostnader på 900.000 kroner. Merkostnadene som følge av bruddet vil primært 
handle om sykehuskostnader, men også redusert livskvalitet og økt dødsrisiko.
Sammenlikning med andre studier av hoftebruddpasienter tyder på at disse beregningene for hoftebrudd hos 
eldre er rimelig representative for alle hoftebrudd hos hjemmeværende eldre over 70 år i Norge.
Kjelde: Kostnader ved hoftebrudd hos eldre | Skriftserien (oslomet.no)

Konklusjon:
Ved å setja inn forebyggjande tiltak og oppretthalda tilboda i frisklivsentralen, vil kommunen samla 
sett få innsparingar ved at dei eldre held seg friskare lenger, og dermed også kan bu heime lenger. 

Å oppretthalda frisklivsentralen er ei rimelig investering, sett i lys av kva kommunen sparar ved å 
betre den fysiske helsa til innbyggjarane.

Rådmannen tilrår at kommunen satsar på trening for eldre. Som ein del av å sikra dette, anbefalast 
det å implementere frisklivsentralen fast i budsjettet frå 2024. 

https://skriftserien.oslomet.no/index.php/skriftserien/article/view/18
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Sakshandsamar: Karl Viken Arkivkode: FE-151
Arkivsaksnr: 22/326 Løpenr: 23/147
Sakstype: Politisk sak

SAKSGANG
Styre, utval, komité m.m. Møtedato Saksnr
Formannskapet 09.02.2023 011/2023
Kommunestyret 23.02.2023 016/2023
Kommunestyret 09.03.2023 026/2023

Straumstøtte til bedrifter og næringsliv i Samnanger 2023

09.02.2023 Formannskapet:
Handsaming i møtet:
Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

FORM- 011/2023 Vedtak:
Samnanger kommunestyre set av midlar til straumstøtte til næringslivet i kommunen. Øvre ramme 
for tiltaket er 0,8 mill. kr.

Rådmannen sitt framlegg til vedtak:
Samnanger kommunestyre set av midlar til straumstøtte til næringslivet i kommunen. Øvre ramme 
for tiltaket er 0,8 mill. kr.

Oppsummering:
Det vert vist til kommunestyrevedtak i sak KS 75/ 2022 der rådmannen får i oppdrag til første 
kommunestyremøte i 2023 å leggja fram forslag til korleis eventuell generell straumstøtte til 
bedrifter/næringsliv i Samnanger kan utformast.

I denne saka set Samnanger kommunestyre av midlar til straumstøtte til næringslivet i kommunen. 
Finansieringa av tiltaket er å henta gjennom del av det positive årsresultatet til kommunen i 2022. 
Øvre ramme for tiltaket vert sett til 0,8 mill. kr. 

Støtta skal vera vederlag for ekstraordinært høge straumkostnader andre halvår 2022 og fyrste 
kvartal 2023. Støtta er knytt til visse føresetnadar.

Fordelinga av stønaden vert gjort gjennom eigen sak til kommunestyre i juni. Dette etter ei innstilling 
frå administrasjonen.
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Ordninga er meint å treffe andre bedrifter enn dei som har nytt godt av den statlege tiltakspakken til 
næringslivet.

Dokument som er vedlagt:
Ingen

Dokument som ikkje er vedlagt:
Ingen

Uttalar frå andre: 
Ingen
Saksutgreiing:

Ordning Samnanger kommune
Samnanger kommune opprettar stønadsordning for straumstøtte til næringslivet med ei øvre ramme 
på 0,8 mill. kr.

Bakgrunn
Støtta skal vera vederlag for ekstraordinære høge straumkostnadar andre halvår 2022 og dei fyrste 
månadane av 2023. Det vert og lagt til grunn at pris har vore over ei krone pr kWh (eks mva.) – og at 
dette igjen fører til at bedrifta går med underskot i aktuell periode.

Rammer
Øvre ramma er på 0,8 mill. kr. Eventuelle ubrukte midlar vert del av årsoppgjeret, og vert overført til 
disposisjonsfondet.

Gjennomføring
Det vert gjennomført ein utlysing med søknadsfrist i april.
Administrasjonen fastset korleis søknadar skal grunnast og dokumenterast.
Det vert bedt om innspel til fordelinga frå aktuelle partar; til døme Samnanger Næringsforum.
Framlegg til tildeling kjem til politisk handsaming i kommunestyret i juni etter innstilling frå 
administrasjonen.

Innretning på stønaden

Følgjande Føresetnadar skal leggjast til grunn for ordninga:

· Verksemda må ha tilsette i Samnanger
· Søkjar må ha forretningsadresse i Samnanger
· Verksemda må ha negativt driftsresultat pr. 31. desember 2022 eller etter fyrste månadane 

av 2023 
· Verksemda kan ikkje ha fått stønad etter statleg ordning
· Vert fordelt etter skjøn av formannsskapet
· Inntil 200 000 kr i tilskot pr. mottakar/ bedrift

Utanom dette kan skianlegg som ikkje har forretningsadresse i Samnanger søkja om stønad dersom 
føresetnadane elles er til stades.

Tildeling av straum under marknadspris

Kommunen har inngått avtale om sal av konsesjonskraftmengda, 22 300 mwh, som kommunen 
disponerer. Dette er gjort til og med 2024. I utgangspunktet er det då ikkje mogleg for kommunen å 
tildele straum til bedrifter eller private hustandar til ein pris som er under marknadspris. 
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Administrasjonen vil i politisk sak til junimøte gjere greie for kva framtidige moglegheiter det vil 
kunne vere for kommunen å ha ordningar der bedrifter eller privatpersonar vert tildelt straum med 
ein redusert pris.

Statleg støtte til bedrifter

I september 2022 la regjeringa fram ei tiltakspakke som melom anna innehaldt ein ny 
energitilskotsordning for næringslivet som skulle hjelpe straumintensive bedrifter i ein 
overgangsperiode. Ordninga var meint å kunne hjelpe om lag 20 000 bedrifter i område med særskilt 
høge straumprisar.

Energitilskotsordninga var ei ny midlertidig søknadsbasert ordning med søknadsfrist i november 
2022. Føretak med minst 3 prosent straumintensitet kunne søke om tilskot til å betale 
straumrekninga og til å investere i energitiltak. Målet var å trygge arbeidsplassar og lokal 
næringsverksemd.

Utover dette hadde tiltakspakka i 2022 for næringslivet tre grep:  

· Betre fastprisavtaler
· Lånegarantiordning
· Incentiv som skal føre til utbygging av meir fornybar kraft

Regjeringa sette i 2022 av 3 mrd. kr til straumtiltak til næringslivet, og utbetalingane starta i 
november.

Den kommunale ordninga i denne saka skal treffa dei bedriftene i Samnanger som ikkje har nytt godt 
av statlege tilskot.

Vurderingar og konsekvensar: 

Vurderingar: 

Dette er økonomisk bistand til næringslivet som tidlegare ikkje har vore med i kommunen sitt 
budsjett. Midlane vert teke frå årsresultatet til kommunen i 2022. Dersom ramma for tiltaket vert full 
ut nytta vil det redusere disposisjonsfondet til kommunen med 0,8 mill. kr. Dette kan vurderast opp 
mot at ein god del av kommunen sitt disposisjonsfond er bygd opp gjennom perioden med høge 
straumprisar. 

Tiltaket vil kunne bidra til å trygge drifta til bedrifter i kommunen som har fått ein dårleg økonomisk 
situasjon grunna høge straumkostnadar.
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Kommunestyret 09.03.2023 027/2023

Sal av tomt – gnr./bnr. 18/230, Erikajorda

Rådmannen sitt framlegg til vedtak:

1. Eigedomen gnr./bnr. 18/230 vert lagt ut for sal på den opne marknaden. 

2. Utkast til salsavtale og opsjonsavtale skal leggast fram for kommunestyret til godkjenning før 
eigendomen vert lagt ut for sal. 

3. Rådmannen har deretter fullmakt til å inngå avtale om sal eller opsjonsavtale om sal. 

4. Vidare har rådmannen fullmakt til å gjennomføre sal av eigedomen. Det inneber at utkast til 
salsavtale og/eller opsjonsavtale som kommunestyret har godkjent (jf. pkt. 2 over) kan gjennom 
forhandlingar med aktuelle interessentar bli endra. Vesentlege endringar skal godkjennast av 
kommunestyret.

Saksopplysningar: 
Sak om sal av tomt gnr./bnr. 18/230, Erikajorda, var oppe til handsaming i kommunestyret 
23.02.2023. Vedtaket som vart fatta av kommunestyret har i ettertid vist seg å vere noko uklart med 
omsyn til kva mynde rådmannen har i fortsettinga. 

Mellom anna er det uklart:
· om framlegg til salsavtale også skal leggjast fram for godkjenning i kommunestyret
· om rådmannen har mynde til å gjennomføre sal eller inngå avtale om opsjon med aktuell 

interessent i etterkant av at kommunestyret har godkjent framlegg til sals-/opsjonsavtale. 
Viser til at framlegg til avtale kan bli endra gjennom forhandlingar

· om ev. inngått opsjons-/salsavtale skal attende til kommunestyret for godkjenning
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Vedtaket som kommunestyret fatta 23.02.2023 var som følgjer: 

Vurderingar og konsekvensar: 
Det er viktig at rådmannen sine fullmakter i samband med sal av den aktuelle eigedomen vert 
tilstrekkeleg avklart på førehand. Rådmannen har difor no utarbeidd framlegg til eit nytt vedtak om 
sal av eigedomen, der rådmannen sine fullmakter går tydeleg fram. I tillegg går det i framlegget 
tydeleg fram kva som skal leggjast fram for kommunestyret, og når dette skal gjerast.   
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Interpellasjon om senter for e-sport

Dokument som er vedlagt:
E-postmelding frå Frp


